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Zápis z jednání Ústřední konference delegátů sekce chovatelů 

králíků, konané 23. 4. 2022 v Praze 

 
Č. jednací: 25-11/2022 

 

Datum: 23. 4. 2022 

 

Místo: Praha 

 

 

Účast: 

 

Přítomni: 

 

 

Delegáti Územních organizací ČSCH: celkem zastoupeno 45 OO ČSCH, s celkem  370 mandáty (tj. 

cca  68,13 % - nadpoloviční většina: Beroun, Brno – oblast, Česká Lípa, České Budějovice, Děčín, 

Havlíčků Brod, Hodonín, Chrudim, Jičín, Jindřichův Hradec, Kladno, Klatovy, Kroměříž, Liberec, 

Litoměřice, Louny, Mělník, Mladá Boleslav, Náchod, Nymburk, Olomouc, Opava, Pardubice, Písek, 

Plzeň, Plzeň – sever,  Praha – město, Praha – východ, Praha – západ, Prostějov, Přerov, Příbram, 

Rakovník, Rokycany, Rychnov nad Kněžnou, Strakonice, Tábor, Tachov, Teplice, Uherské Hradiště, 

Ústí nad Labem, Vyškov, Zlín,  Znojmo, Žďár nad Sázavou. 

 

 

Delegáti klubů chovatelů králíků ČSCH: celkem zastoupeno 25 klubů z 32 klubů (tj. cca 78 %): 

německých obrovitých strakáčů, beranů, moravských modrých, velkých světlých stříbřitých, 

vídeňských plemen, českých albínů a hototských bílých, masných plemen, japonských, aljašek a havan 

a durynských a bílopesíkatých, českých červených a českých luštičů, holíčských modrých, činčil 

malých a dailenárů, rhönských, kuních a ruských a siamských, stříbřitých malých, holandských, 

anglických strakáčů, tříslových, moravských bílých hnědookých, českých černopesíkatých, zakrslých 

králíků, angor, teddy a teddy beranů, saténových, králičího Hopu. 

 

Ústřední odborná komise chovatelů králíků ČSCH: Ing. Josef Blokeš, Tomáš Červinka, Petr 

Fasora, MVDr. Miloslav Martinec, Ph.D., MVDr. Vlastimil Šimek, Ph.D., Jindřich Šíp. 

 

Delegát kontrolní (KK) sekce: Jiří Andrš 

 

Předsednictvo Sboru posuzovatelů králíků: Ing. Josef Blokeš, MVDr. Miloslav Martinec, Ph.D., 

MVDr. Vlastimil Šimek, Ph.D., Jindřich Šíp 

 

 

Tajemník ÚOK CHK: Josef Vilhelm 

 

Standardová komise: MVDr. Vlastimil Šimek, Ph.D., 

 



Zástupce sekce v EE: Dana Caithamlová 

 

Hosté: Mgr. Ondřej Matouš – předseda ÚVV ČSCH 

Josef Vilhelm předseda ÚOK chovatelů drůbeže 

 

Omluveni. 

 

OO ČSCH: Jihlava, Kolín, Kutná Hora, Ostrava, Vsetín. 

Kluby chovatelů králíků: českých strakáčů 

Člen ÚOK chovatelů králíků, Ústřední registrátor a předseda Sboru posuzovatelů králíků: Jiří Jahoda  

KK: Radim Boháč, Pavel Sikora 

Hosté: Ing. Petr Gajda – předseda ÚOK chovatelů holubů 

 

 

Prezenční listina je uložena u tajemníka komise na Sekretariátu ÚVV ČSCH. 

 

 

Program zaslaný tajemníkem ÚOK CHK Josefem Vilhelmem: 

 

1. Zahájení 

2. Volba zapisovatele jednání a ověřovatelů zápisu 

3. Volba mandátové, návrhové a volební komise 

4. Zpráva o činnosti ÚOK CHK za rok 2020 - př. MVDr. Martinec, Ph.D. 

5. Zpráva předsedy Sboru posuzovatelů králíků za rok 2020 – př. Jahoda  

6. Zpráva o Centrální plemenné knize králíků - př. MVDr. Martinec, Ph.D. 

7. Zpráva o činnosti chovatelských klubů – př. Červinka 

8. Zpráva o činnosti plemenných chovů králíků – př. Fasora 

9. Zpráva o novošlechtění a regeneračních chovech – př. Šíp 

10. Zpráva o činnosti s mladými chovateli, standardové komise – př. MVDr. Šimek, Ph.D. 

11. Zpráva ze Standardové komise králíkářské sekce Evropského svazu – př. D. Caithamlová 

12. Zpráva ústředního registrátora králíků – př. Jahoda 

13. Zpráva kontrolní komise sekce – př. Boháč 

14. Plán rozpočtu sekce na rok 2023 – př. Vilhelm 

15. Návrh novelizace předpisů sekce chovatelů králíků - př. MVDr. Martinec, Ph.D. 

16. Příprava voleb 2023 – př. MVDr. Martinec, Ph.D. 

17. Diskuse  

18. Usnesení 

19. Závěr 

 

 

1.) Zahájení 

 

Jednání zahájil v 10.00 hodin člen ÚOK chovatelů králíků pověřený řízením Ústřední konference 

sekce chovatelů králíků Petr Fasora. Přivítal přítomné delegáty územních organizací a klubů chovatelů 

králíků. Zvlášť přivítal předsedu Ústředního výkonného výboru ČSCH př. Mgr. Ondřeje Matouše a 

člena ÚVV ČSCH př. Lubomíra Kesnera. Připoměl, že pozvánky s programem byly zaslané 

tajemníkem sekce Josefem Vilhelmem prostřednictví emailové pošty. Řídící nechal hlasovat o 

programu jednání. Hlasování: nadpoloviční vetšina delegátů pro, navržený program byl schválen. 

 

2.) Volba zapisovatele jednání a ověřovatelů zápisu 

 

Petr Fasora uvedl, že ÚOK CHK navrhuje jako zapisovatele jednání tajemníka Josefa Vilhelma. 

Hlasování: všichni pro. Jako ověřovatele zápisu byl ÚOK CHK navržen Tomáš Červinka. Z pléna 

byl tento návrh doplněn ještě o Jiřího Svítila a Stanislava Kulandu. Hlasování: oba navržení 

ověřovatelé zápisu byli jednomyslně schváleni. 



 

3.) Volba mandátové, návrhové komise 

 

Do mandátové komise byl navržen za ÚOK chovatelů králíků Jindřich Šíp, následně P. Fasora vyzval 

delegáty k podání návrhů na další členy této pracovní komise. Z pléna byl navržen Ing. Zdeněk 

Koláček a Bc. Adam Hellinger. Následně proběhlo hlasování o složení mandátové komise, která 

pracovala ve složení př. Šíp, Ing. Koláček, Bc. Hellinger. Hlasování: nadpoloviční většina delegátů 

pro navržené složení, jeden delegát se zdržel. Vyzval zvolené členy, aby si mezi sebou zvolili 

předsedu a ujmuli se práce mandátové komise. 

 

Do návrhové komise byl za ÚOK chovatelů králíků navržen MVDr. Vlastimil Šimek, Ph.D. P. Fasora 

vyzval delegáty o další návrhy do této pracovní komise. Navrženi byli př. Jiří Ambrož, Oldřich 

Lakomý. Jelikož další návrhy již nikdo nepodal, tak následovalo hlasování o složení návrhové komise: 

MVDr. Šimek, Ph.D., Ambrož, Lakomý. Hlasování: nadpoloviční většina delegátů pro navržené 

složení. Vyzval zvolené členy, aby si mezi sebou zvolili předsedu a ujmuli se práce návrhové komise. 

 

4.) Zpráva o činnosti ÚOK CHK za rok 2021  

 

Zprávu o činnosti přednesl předseda ÚOK chovatelů králíků př. MVDr. Miloslav Martinec, 

Ph.D., který konstatoval, že od poslední ústřední konference delegátů sekce chovatelů králíků, která se 

konala 2. 10. 2021 uplynula poměrně krátká doba. Vyslovil naději, že po celosvětové pandemii 

spojené s Covidem 19 se budou moci konference konat tradičně v jarních měsících, kdy není tolik 

chovatelských akcí a výstav. Je potřeba vždy zhodnotit rok předcházející a naplánovat další činnost 

králíkářské sekce v roce. Od poslední konference opustil řady chovatelů čestný člen posuzovatelského 

sboru králíků př. Zdeněk Pokorný z Kolínska. Vyzval přítomné, aby minutou ticha uctili památku 

zesnulého posuzovatele a všech dalších chovatelů, kteří za poslední období zemřeli.   

Na úvod provedl kontrolu ukládacích bodů usnesení z poslední konference. Jediným úkolem 

pro ÚOK bylo řešení elektronické registrace králíků. Konstatoval, že v této věci nebylo pokročeno, a 

to především proto, že se zatím ÚOK neujednotila v názoru, a nebyly specifikovány požadavky. 

Vzhledem k tomu je potřeba všechny aspekty důkladně zvážit a ujednotit se v názoru. Nechce tento 

zásadní krok nijakým způsobem uspěchat. Zavádění této elektronické registrace králíků je potřeba 

naplánovat na začátek chovatelské sezony. Navrhuje, tento bod ponechat v Usnesení z této konference. 

 ÚOK chovatelů králíků, se od doby konání poslední konference sešla celkem 3x. Poprvé to 

bylo 18. 11. 2021 v Lysé nad Labem, dále 30. 12. 2021 v Hovoranech.  V lednu se měla konat schůze 

ÚOK v Praze, z důvodu omluv funkcionářů a chovatele byla přeložena na 19. 3. 2022 do Hovoran. 

Zápisy se všech jednání jsou zveřejněny na webových stránkách ČSCH.  Nejvýznamnější akcí bylo 

konání Celostátní výstavy v Lysé nad Labem. Bohužel covidové období poznamenalo i tuto výstavu. 

Byla dokonce zvažována i možnost nekonání výstavy. Nakonec bylo vystaveno 2182 králíků. 

Informoval, že ÚOK se zabývala podrobným zhodnocením výstavy a je potřeba ukázat na nedostatky. 

K jejich odstranění bude potřeba vetší zapojení od členů ÚOK chovatelů králíků ale i samotných 

chovatelů. ÚOK dala dohromady osnovu oblastí na které je potřeba se zaměřit jako je např.: péče o 

zvířata, podmínky pro chovatele, veřejnost, posuzovatele, propagaci, prostředí – je to kompletně 

uvedeno v zápisu ze schůze ÚOK CHK č. 1/2022 ze dne 19. 3. 2022. Diskuse proběhla i na úrovni 

ÚVV ČSCH. Konstatoval, že je potřeba, aby fungovala činnost výstavního výboru, který bude 

pracovat jako jeden tým. Celostátní výstavy by měly být výkladní skříní našeho chovatelství. 

 Nyní se zaměřujeme na mezinárodní školení posuzovatelů králíků, které proběhne začátkem 

května v polské Wroclawi, kde chceme propagovat a školit naše národní plemena králíků: český 

strakáč, moravský modrý a moravský bílý hnědooký. Zúčastní se ho 15 našich posuzovatelů králíků s 

výhledem k EV v roce 2024, která by se měla konat v České republice. Důležité je zabezpečit pro toto 

školení dostatek zvířat. Českou spoluúčast na tomto školení organizačně zabezpečuje MVDr. 

Vlastimil Šimek, Ph.D., který byl tímto pověřen ÚOK. Vzhledem k termínu konání tohoto školení, tak 

zajištění králíků pro školení nebude vůbec jednoduché. EV 2022 v Kielcích byla pořadatelem zrušena, 

nicméně EE by měl neustále pracovat dál, stejně jako standardová komise sekce králíků. Konstatoval, 

že pokud by toto nefungovalo, tak by bylo namístě zvážit naše členství v EE. Každoročně se platí 

členské příspěvky za každou sekci. 



ÚOK se zabývala uznávacím řízení PCH králíků. Bohužel 9 chovů nebylo možné pro letošní 

rok uznat, protože i přes opakovanou příležitost ke splnění podmínek, je tyto chovy nesplnili. 

Majitelům PCH králíků se dostává finanční podpory na veterinární prevenci chovů. V roce 2021 to 

bylo více jak 66 tisíc korun. S podporou PCH se počítá i v roce 2022. Je potřeba, aby veškeré 

předkládané doklady byly vystaveny na ČSCH. Finanční příspěvky klubům jsou vypočítávány dle 

účasti na CVMK a CV.  V loňském roce bylo vyplaceno přes 46 tisíc korun. Předseda informoval o 

založení Klubu chovatelů králíků holíčských modrých. Chovatele králíků sallanderů jsou od letošního 

roku přiřazení ke Klubu chovatelů králíků Čm a Dl. Nově bude tedy název Klub chovatelů králíků Čm 

a DL a Sall. 

Velice kladně byla hodnocena účast na semináři Nové směry v chovu králíků, který se konal 

v listopadu 2021 na ČZU v Praze. Více jak třetina příspěvků byla dílem autorů - členů ČSCH.  

ÚOK se dále zabývala stížností Klubu chovatelů saténových králíků, kde nebyl dodržen 

registrační řád chovatelem P. Sikorou, který se po zrušení PCH králíků vzdal členství v klubu. 

Předseda ÚOK navrhl delegátům ústřední konference, aby vzala na vědomí rezignaci př. P. Sikory na 

vědomí. Dále informoval o výstavě INTERKANIN, která by se měla konat na Slovensku, zkouškách 

adeptů plánovaných na 21. května 2022 do Ivančic, a školení posuzovatelů plánovaném na 11. června 

2022 do Třebíče. Zdůvodnil zrušení školení registrátorů, které mělo proběhnout po konferenci. 

Závěrem poděkoval všem za odvedenou práci v chovech, na výstavách, a popřál pevné zdraví 

všem chovatelům. 

 

5.) Zpráva předsedy Sboru posuzovatelů králíků za rok 2021 

 

     Za nemocného předsedu Sboru posuzovatelů králíků př. Jiřího Jahodu, přednesl zprávu 

místopředseda Sboru př. MVDr. Vlastimil Šimek, Ph.D., který přivítal přítomné a pozdravil delegáty 

za př. Jahodu. Seznámil delegáty konference se složením Předsednictva Sboru posuzovatelů králíků, 

které pracuje ve složení: př. Jahoda – předseda Sboru posuzovatelů králíků, př. MVDr. Vlastimil 

Šimek, Ph.D jako jeho místopředseda, MVDr. Miloslav Martinec, Ph.D, který má v gesci koordinaci 

vzdělávání a vedení adeptů, Ing. Josef Blokeš má v gesci vzdělávání a koordinaci posuzovatelů, 

Jindřich Šíp jako technický referent a administrativní stránku zajišťuje tajemník ÚOK př. Josef 

Vilhelm. Ke dni konání konference má Sbor celkem 102 aktivních posuzovatelů králíků. Ve Sboru je 

celá řada čestných posuzovatelů králíků, kteří se dlouhodobě podíleli na posuzovatelské činnosti. 

V roce 2021 úspěšně složili závěrečné zkoušky na posuzovatele př. Kateřina Vanžurová z Jistebnice a 

př. Ing. Jiří Nocar z Brna. Informoval o připravovaných zkouškách a školení adeptů, školení 

posuzovatelů. V letošním roce by měli jít k přijímacím pohovorům nejméně tři zájemci o adeptování 

na posuzovatele králíků. Př. dr. Šimek připravuje prezentace a ukázková zvířata ČS, Mm, Mbh a 

saténové králíky pro mezinárodní školení posuzovatelů králíků do Wroclawi. Dle předběžných 

informací od pořadatelů, by se mělo zúčastnit více jak 100 posuzovatelů králíků z celé Evropy. 

Poděkoval posuzovatelům za odvedenou práci, a konstatoval, že pokud se objeví nějaké stížnosti na 

výkon posuzovatele, tak se ho snaží předsednictvo sboru posuzovatelů králíků řešit. Závěrem svého 

vystoupení poděkoval za pozornost a popřál v zastoupení př. Jahody zdar dalšímu jednání. 

 

6.) Zpráva o Centrální plemenné knize králíků  

 

        MVDr. Martinec podal zprávu o národních plemenech králíků, která jsou zařazena v národním 

programu GZ. Jsou to plemena moravský modrý, český albín, moravský bílý hnědooký, český 

černopesíkatý, český červený, český luštič a český strakáč – černého rázu. Registraci přes CPKK je 

potřeba chápat jako základní nástroj k vedení národního programu genetických zdrojů králíků. Za rok 

2021 byla registrace národních plemen přes CPKK následující: Mm – 782 ks (nárůst 81ks), ČS – 714 

ks ( + 8 ks), ČA – 444 ks (-8 ks), Mbh 245 ks (- 37 ks), Ččp 318 ks ( + 51 ks), Čl – 126 ( - 17 ks), Čč 

130 ks (- 64 ks). Z výše uvedeného je zřejmý pokles u Českého červeného, kde např. v roce 2014 bylo 

registrováno 458 ks. Dále př. dr. Martinec informoval o setkání se zástupci chovatelských klubů 

králíků národních plemen, kde bylo řečeno na co je potřeba zaměřit pozornost. V posledních třech 

letech je v rámci tohoto programu každoročně rozdělováno mezi chovatele cca 400 tisíc korun. 

V letošním roce jsme i zde zaznamenali mírný pokles, který byl ovlivněn také pandemií covid 19. 

Každoročně je předkládána výroční zpráva genetických zdrojů, která je prezentována na Radě GZ. kde 



jsou zástupci VÚŽV Uhříněves a MZe. Činnost v klubech a registrace záleží na partě nadšenců a 

pracovitých chovatelů. Konstatoval, že další informace jsou zveřejněny na webových stránkách. 

ČSCH. 

 

7.) Zpráva o činnosti chovatelských klubů 

 

       Zprávu o činnosti chovatelský klubů podal místopředseda ÚOK chovatelů králíků př. Tomáš 

Červinka. Ocenil chovatele, že překonali dva těžké roky. Poděkoval chovatelům – členům klubů, že 

vystavují své odchovy na celostátních výstavách, protože v době, kdy nebyla možnost cestovat do 

zahraničí a nakupovat nepříbuzný chovatelský materiál, byla toto jedna z mála možností nákupu 

nepříbuzných jedinců do chovů. Poděkoval klubům za pořádání klubových výstav. Seznámil přítomné 

s rozdělením příspěvků klubům, kdy bylo rozděleno 46 014,- Kč. Poukázal opět na fakt, že se 

prakticky nekonaly klubové výstavy, nebylo možné ani nakoupit nebo navštívit výstavy v zahraničí. 

Poděkoval klubům za včasné zasílání výkazu registrace, za zasílané zpravodaje a ročenky. Je vidět, že 

kluby i přes tuto pro králíkářství těžkou dobu žijí a plánují akce na letošní rok. Je dobře když členové 

klubů mají informace i v době, kdy nebyla pro chovatelství doba příhodná. Dále př. Tomáš Červinka 

informoval o facebookové skupině Chov a výstavy králíků v ČSCH. Je možno tam zveřejňovat 

termíny svých výstav a tyto informace zcela určitě budou mít vliv na návštěvnost. Podíl králíků 

vystavených členy chovatelských klubů je opravdu významný. Konstatoval, že nyní je o chovné 

králíky velký zájem, a proto vyzval chovatele k ještě vyšší registraci a vystavování na výstavách. 

Popřál všem hodně chovatelských úspěchů. 

 
  

8.) Zpráva o činnosti plemenných chovů králíků  

 

       Př. Petr Fasora podal informaci o stavu a počtu plemenných chovů králíků. Celý proces 

uznávacího řízení byl poznamenán covidem 19. Bylo potřeba učinit opatření, protože jen malá část 

chovatelů vystavila králíky v Přerově na CVMK v roce 2020. Celostátní výstava v roce 2020, která se 

měla konat v Lysé nad Labem byla z důvodu covidového opatření zrušena. Chovatelům byla dána 

možnost splnit podmínky uznávacího řízení v roce 2021 na CVMK a CV v Lysé nad Labem. Bohužel 

devět chovů tuto povinnost nesplnilo a PCH jim byl pro rok 2022 přerušen. Seznam aktivních PCH je 

zveřejněn na webových stránkách ČSCH. V letošním roce proběhne uznávací řízení pro roky 2023 – 

2024. V době, kdy je omezená možnost nákupu zvířat v zahraničí jsou plemenné chovy významným 

zdrojem k nákupu chovných králíků. Podmínky pro uznání PCH bude možné splnit na CVMK 

v Přerově a na CV v Lysé nad Labem. Přípravné období je dostatečně dlouhé na to, aby se nastavila 

jasná kritéria. Termín uzávěrky přihlášek, byl stanoven na 31. 8. 2022. Přihlášky musí být řádně 

vyplněné a zaslané na adresu Sekretariátu ÚVV ČSCH, Maškova 3, 182 53 Praha 8 – Kobylisy. Pokud 

budou přihlášky neúplně vyplněné či nebudou potvrzené, tak nebudou moci být přijaty. Závěrem 

vyslovil naději na ještě větší počet zájemců o PCH králíků, kteří by produkovali kvalitní zvířata.  

 

9.) Zpráva o novošlechtění a regeneračních chovech 

 

       Př. Jindřich Šíp nejdříve pozdravil delegáty, následně seznámil přítomné se stavem novošlechtění 

a regeneračního křížení. V roce 2021 byl schválen nový Řád pro novošlechtění a regenerační křížení 

s platností od letošního roku. Snahou je tento řád uvést do praxe, seznamujeme s ním co největší počet 

chovatelů, což bývá někdy náročné. Problém se zatím jeví v otázkách registrace. Ústřední odborná 

komise na svém zasedání schválila nový vzor žádosti pro povolení novošlechtění a regenerace. 

K dnešnímu dni je povoleno novošlechtění 3 chovatelům, regeneračních křížení je ke dni konání 

konference 108. Kompletní seznam všech novošlechtění a regeneračních křížení včetně Řádu pro 

novošlechtění a regenerační křížení je zveřejněn na svazovém webu. V novošlechtění bylo za rok 2021 

registrováno 16 ks, a v regeneračním křížení 1221 ks. Aktuálně zůstala v novošlechtění jen dvě 

plemena, a to vídeňský malý modrý a rhönský červený, obojí v počtu 8 ks. Řada plemen byla sice 

uznána, ale vyžadují další práci při šlechtění. Dále seznámil přítomné s velice podrobným výčtem 

registrace v regeneračním křížení. Konstatoval, že je potěšitelný zájem chovatelů o regenerační křížení 

což se projevuje na zvýšení registrace, a doufá že se to odrazí v kvalitě i počtu vystavených zvířat. 



Z tohoto důvodu je v novém řádu zakotvena povinnost vystavení na CV. Poděkoval všem chovatelům 

za množství odvedené práce při šlechtění nových plemen králíků a regeneračním křížení. Tato činnost 

vyžaduje velké množství práce a chovatelského citu pro šlechtění a udržení stávajících plemen králíků. 

 

10.) Zpráva o činnosti s mladými chovateli, standardové komise 

 

 

       Př. MVDr. Vlastimil Šimek, Ph.D. nejdříve pozdravil všechny účastníky jednání. Ve svojí gesci 

má na starosti práci s mladými chovateli. Konstatoval, že na VH byla zvolena komise pro práci 

s mladými chovateli, v čele s Ing. Zdeňkem Drábem, předsedou Sboru posuzovatelů drůbeže. Pokud 

jde o celostátní kola olympiády, tak soutěžící ze sekce králíků, tvoří většinou jednu čtvrtinu všech 

soutěžících. Vyzval účastníky konference, aby tuto informaci přenesli do svých okresů a klubů, 

případně podchytili zájem mladých chovatelů králíků. Bylo by dobré, aby na každém okrese byl 

člověk, který by se věnoval mladým chovatelům, a vedl je jak po stránce výstavnické, tak po stránce 

praktické a předával jim zkušenosti. Soutěž je rozdělena na dvě kategorie dle věku. I. kategorie je 8 – 

14 let, II. kategorie 15 -18 let. Podle věku je potom sestavována náročnost otázek pro soutěžící. Práce 

s mládeží by měla být celoroční, a nejen v jednom měsíci v roce, kdy je olympiáda.  V letošním roce 

by se celostátní kolo olympiády mělo konat ve dnech 17. – 21. 8. 2022 v Jihlavě. Organizací byla 

pověřena ZO ČSCH Bohdalov. Okruhy otázek jsou zveřejněny na webových stránkách ČSCH. Velice 

kladně a přínosně hodnotil účast mladých chovatelů při posuzování na CVMK v Přerově 2021. Pro 

mladé chovatele je to nejlepší praktická škola. Vidí zde nejen posuzování králíků, ale naučí se 

správnému zacházení s králíky. Posuzovatelé jim rádi předají zkušenosti či odpoví na otázky. Někteří 

přijeli v roce 2021 na pomoc i na další výstavy, kde pracovali jako zapisovatelé či nosiči. Výchovou 

mladých získáme nové vystavovatele na výstavách všeho typu, ale i velmi schopné garanty například 

na celostátních a speciálních výstavách. Vyslovil nutnost v tomto trendu nadále pokračovat.  

       V dalším vystoupení seznámil přítomné se složením standardové komise, která pracuje ve složení 

MVDr. Vlastimil Šimek, Ph.D. - předseda, členové: Ing. Jiří Patras, MVDr. Miloslav Martinec, Ph.D., 

Petr Fasora, Jindřich Šíp a Dana Caithamlová. Informoval o vyprodání Vzorníku plemen králíků 2020, 

a velice kladně hodnotil rozhodnutí ÚVV ČSCH, který odsouhlasil dotisk v počtu 2000 ks. 

      Poslední dobou jsme zaznamenali velký zájem o chovná zvířata z řád neorganizovaných chovatelů. 

Bylo by dobré tyto zájemce podchytit pro organizovaný chov čistokrevných králíků. Cílem je i na této 

platformě vytvořit síť chovatelů, kteří by si navzájem pomáhali. Další aktivitou je odborné vedení a 

vzdělávání členů ČSCH, ale je možnost tak oslovit i nechovatelskou veřejnost. Z tohoto důvodu se 

ÚOK chovatelů králíků rozhodla na návrh dr. Šimka uspořádat dva odborné semináře. Jeden je 

plánován na 9. července 2022 do Prahy a další na 6. srpna 2022 do Ivančic u Brna. Tyto odborné 

semináře budou mít třístupňovou úroveň. Počítá se s tím, že člen ČSCH bude mít slevu z účastnického 

poplatku.  

           Zmínil také připravovaní informačních tabulek o jednotlivých plemenech, které se dávají pod 

klece ve velikosti A4. K dispozici budou pořadatelům výstav, kteří o ně př. dr. Šimka požádají – 

podmínkou je celistvé zalaminování a použití. Závěrem poděkoval za pozornost. 

 

11.) Zpráva ze Standardové komise králíkářské sekce Evropského svazu 
       Př. Dana Caithamlová seznámila přítomné se složením vedení sekce v EE. Od posledního konání 

ústřední konference se standardová komise EE sešla jen jedenkrát ve dnech 25. – 26. 2. 2022. Jakmile 

bude zápis z tohoto jednání, tak poskytne bližší informace chovatelské veřejnosti. Řešilo se tam mimo 

jiné i konání EV v Polsku, dále se projednávalo mezinárodní školení posuzovatelů králíků ve 

Wroclavi. V letošním roce se měla konat evropská speciální výstava zakrslých beranů v Německu, 

mělo být vystaveno 400 králíků, bohužel i tato výstava byla zrušena. Ve Švýcarsku by měla v říjnu být 

speciální evropská výstava králíků rhönských, černopesíkaých a japonských, včetně plemen s touto 

kresbou. Jedná se o každoroční výstavu. Dále informovala o připravovaném novém evropském 

standardu plemen králíků, který by měl být hotový do EV v roce 2024. Předpokládá se, že bude 

kopírovat německý posuzovací lístek. V připravované publikaci přibude oddíl posuzování mláďat 

králíků.  



      Na zasedání standardové komise EE, kterého se zúčastnila, se probíral mimo jiné i český strakáč, 

který by měl být uveden pod jiným názvem. Konečné rozhodnutí by mělo být známo po zasedání 

standardové komise v měsíci květnu při zasedání EE v Bosně. 
 

 

12.) Zpráva ústředního registrátora králíků 

 

        Zprávu ústředního registrátora přednesl za nemocného př. Jahodu př. MVDr. Vlastimil Šimek, 

Ph.D., který delegáty seznámil s počty registrovaných králíků v rámci ČSCH a skladbou plemen, která 

se za poslední rok u nás registrovala. Registrátoři OO a klubů mají jednu základní povinnost, která je 

od nich vyžadována, a to odevzdávání ročního výkazu registrace králíků. Bohužel některé výkazy jsou 

dodávány až po několika urgencích, anebo jsou nečitelné či neúplné. Takovéto se musejí nechat 

opravit, doplnit a až potom je možné s tímto výstupem pracovat dále. Nevidí v tom žádné velké 

administrativní zatížení, a poděkoval všem okresům a klubům, které hlášení dodávají neprodleně po 

skončení registračního roku a bezchybně. Konstatoval, že i přes drobné nedostatky se morálka OO a 

chovatelských klubů rapidně zlepšila. Ke dni konání konference chybí hlášení z okresu Nový Jičín. 

Díky tomu není ještě zveřejněn celkový seznam registrace za rok 2021. 

 

       Na webových stránkách ČSCH je každoročně zveřejněn přehled registrace z předchozího roku. 

Napomáhá to tomu, že případný zájemce o dané plemeno snadno zjistí, kde se požadované plemeno 

chová. Potom není nic jednoduššího než se spojit s registrátorem či s kontaktní osobou okresu či klubu 

a požádat o bližší informace. Ústřední registrátor př. Jahoda si vede velice podrobnou statistiku o tom, 

kdo formuláře odevzdal a kdy, s uvedením přesného data. Vyzval delegáty k nahlášení případné 

změny adresy registrátora či jeho kontaktních údajů. Tajemník informoval o mnohdy špatném přenosu 

informací v rámci OO. Celá řada okresů se na dnešní jednání ani neomluvila. Počty registrací mají za 

poslední čtyři roky sestupnou úroveň. Před čtyřmi lety to bylo přes 60 tisíc registrovaných mláďat. 

V roce 2021 to bylo zatím jen 49 427 ks registrovaných králíků. Pokles se týká všech skupin plemen 

králíků. Nejvíce zvířat bylo zaregistrováno v okrese Žďár nad Sázavou – 1239 ks, následovaném 

Brnem s 1137 ks a Plzní s 1010 ks registrovaných králíků. Pokud jde o kluby, tak nejvyšší registraci 

měl Klub chovatelů králíků masných plemen, dále Klub chovatelů rexů. Toto je dáno registrací více 

plemen v daném klubu. Třetím klubem, který měl nejvyšší registraci je Klub chovatelů velkých 

světlých stříbřitých. 

 

 

 

13.) Zpráva kontrolní komise sekce 

 

     Zprávu KK sekce přednesl za nemocného předsedu Radima Boháče př. Jiří Andrš. Komise 

pracovala ve složení př. Boháč, Andrš a Sikora. V roce 2021 proběhla kontrola pěti zasedání ÚOK 

chovatelů králíků. Kontrolní komise během roku 2021 řešila dva podněty k prošetření, a své závěry 

předala ÚOK. Všem stranám bylo písemně odpovězeno s vysvětlením či odůvodněním. KK komise 

požádala tajemníka o výsledek hospodaření sekce za rok 2021. Vzhledem k tomu, že ještě nebyla 

konečná verze výsledovky, tak koncem května požádá o finální verzi, a projednání v ÚOK. Zveřejnění 

bude následně na webových stránkách ČSCH. Kontrolovány byly příspěvky klubům za rok 2021, 

které byly ve výši 46 014,- Kč. Vzhledem k tomu, že se jedná o peníze, které jsou z dotace MZe, tak 

všechny doklady musí mít patřičné náležitosti, včetně názvu či IČO daného klubu. Bez řádně 

dodaných podkladů do termínu 15. 12. 2022 nebudou příspěvky vyplaceny. Kontrolní komise 

králíkářské sekce zkontrolovala rozdělení příspěvku na veterinární prevenci, kdy 22 chovatelům na 23 

PCH bylo za rok 2021 vyplaceno 66 777,- Kč. Náležitosti a oprávněnost těchto dokladů zkontroloval 

př. MVDr. Martinec, Ph.D, předseda ÚOK chovatelů králíků. KK informovala, že sekce chovatelů 

králíků nemá k 20. 4. 2022, vedeny žádné pohledávky či závazky. Komise informovala delegáty 

ústřední konference králíkářské sekce, že dle předložených dokladů neshledala nedostatky. 

 
  

14.) Plán rozpočtu sekce na rok 2021 a 2022  



       S návrhem rozpočtu na rok 2023 seznámil přítomné tajemník králíkářské sekce př. Josef Vilhelm. 

Rozpočet všech sekcí je od loňského roku koncipován nově. V návrhu rozpočtu nejsou zahrnuty 

výnosy, ale jen náklady. Celkové náklady králíkářské sekce jsou plánované na rok 2023 ve výši 364 

000,- Kč. Tajemník předeslal, že se jedná jen o návrh, který bude zapracován do celosvazového 

rozpočtu a předložen delegátům VH ke schválení.  

 

15.) Návrh novelizace předpisů sekce chovatelů králíků  

 

        Předseda ÚOK chovatelů králíků př. MVDr. Martinec, Ph.D v úvodu předeslal, že tento bod se do 

návhu programu jednání dostal nedopatřením. ÚOK chovatelů králíků se i následně shodla, že v čase 

blížících se voleb v ČSCH, by nebylo dobré některé předpisy měnit či přeměňovat. 

 

16.) Příprava voleb 2023 

 

     K tomuto bodu vystoupil předseda ÚOK, který konstatoval, že stávající komise vstupuje do 

posledního roku svého funkčního období. ÚOK navrhuje konferenci, aby KK a ÚOK byly stejně 

početné jako ve stávajícím funkčním období. Dále navrhuje delegátům dnešní konference, aby 

proběhla volba jednotlivců. Nenavrhuje se tedy volba tzv. týmů. Termíny pro odevzdání kandidátních 

listin, budou včas oznámeny, tak aby vše mohlo být projednáno v ZO a OO. 

 

17.) Diskuse  

 

Jiří Andrš – Na úvod vystoupil člen KK králíkářské sekce, který delegáty informoval o stížnosti, 

kterou podal Klub chovatelů saténových králíků na člena klubu př. Pavla Sikoru, člena KK, kvůli 

závažným a opakovaným chybám v registraci králíků v plemenném chovu Sa slonovinových 

červenookých. Tato byla prošetřena předsedou KK, následně byla předána ÚOK chovatelů králíků. 

Poté přečetl rezignaci př. Pavla Sikory na funkci v KK, která byla doručena emailovou poštou večer 

před konferencí a byla adresována delegátům ústřední konference sekce chovatelů králíků. Rezignace 

souvisí s pochybením při registraci. Vzhledem k tomu, že chovatel se svoje pochybení přiznal 

v omluvném dopise z 18. 3. 2022, ukončil i členství v Klubu chovatelů saténových králíků, vzdal se 

PCH, tak KK doporučuje delegátům udělit př. Sikorovi výtku. Toto přijetí osobní odpovědnosti 

považuje KK za dostatečné opatření. Vzhledem k tomu, že není možné vyhlásit doplňkové volby 

v dostatečném časovém předstihu, tak KK navrhuje delegátům, aby do příští ústřední konference, 

pracovala KK sekce jako dvoučlenná ve složení př. Boháč a př. Andrš. V případě nesouhlasu delegátů 

doporučuje kooptovat kandidáta, který získal při posledních volbách nejvyšší počet hlasů 

z nezvolených kandidátů. 

 

Ing. Pavel Řídký – měl připomínku k registračnímu řádu králíků, který je platný od letošního roku. 

Dotazoval se, jak správně postupovat při registraci králíků kalifornských modrých a kuních velkých 

modrých, při jejich křížení. Další dotaz směřoval k registraci heterozygotně zbarvených králíků a 

strakáčů. Navrhuje jako zástupce KCHMPK, aby se bod č. 3 přílohy změnil, zrušil a byla uznávána 

genetická příbuznost plemen. Dotazuje se, jak se bude vystavovat a posuzovat celobarevný beran, 

který se vyštěpil ze strakáčů. Navrhuje, aby se tato zvířata nevystavovala na výstavách, ale pokud je 

potřeba je ocenit, tak na stolním bodování. Na dotaz odpovídal předseda ÚOK př. dr. Martinec a 

Jindřich Šíp. Navrhují, aby se toto objevilo v usnesení z dnešního jednání jako změna registračního 

řádu. Př. Kulanda k tomuto bodu konstatoval, že není třeba nic měnit a schvalovat, ale dodržovat 

schválený registrační řád, který platí od letošního roku, a pokud je mu známo, tak v bodu 3 dodatku je, 

uvedeno že se zákaz křížení ruských a kuních králíků vztahuje pouze na malou formu králíků, kdy se 

jedná o dvě rozdílná plemena. U dalších plemen v kuním a siamském zbarvení se jedná o geneticky 

blízké barevné rázy jednoho plemene, tudíž se nejedná o meziplemenné křížení. Druhou stranou věci 

je dopad chovatelova rozhodnutí na exteriér potomstva, např. světlejší barva kresby u Kal. Tohoto 

rizika by si měl být chovatel vědom a zvážit přínosy a zápory svého postupu. 

 

Ing. František Janoušek se dotazuje předsedy ÚVV ČSCH př. Mgr. Ondřeje Matouše, jak je to 

s informací, že Evropská komise přijala zpřísnění dopravních podmínek zvířat mezi jednotlivými státy 



EE. Předseda ÚVV ČSCH potvrdil, že je to pravda, ale s tím, že se to zatím králíků netýká. Jde 

především o drůbež, kde se to vztahuje i na násadová vejce, a zatím se to týká i okrasných a 

užitkových holubů. Toto je zcela zásadní pro pořadatele EV v Polsku, a následné evropské výstavy 

v roce 2024, která by se měla konat v ČR. Informoval o tom, že především europoslanci z Francie, 

Německa se musí zasadit o přeřazení hobby chovatelů do drobnochovatelské sféry. Dle jeho informací 

zatím zástupci z těchto členských států EU pro danou věc nic neudělali, a konstatoval, že v této věci 

zaspal i EE. 

 

Barbora Kohoutová – vystoupila za králičí hop. Králíci mají vlastní registrační řád, kde nešlechtí 

králíky na standard, ale na sportovní výkon. Seznámila přítomné s fungováním klubu. Nyní má tento 

mladý klub asi 180 členů. Králíky v loňském roce registrovalo asi 25 chovatelů. Bylo uspořádáno 

několik kvalifikačních závodů na mistrovství ČR, které v letošním roce proběhlo. V letošním roce by 

se mělo v ČR konat odložené ME. Byl vybrán termín 18. – 20. listopad 2022 s místem konání 

v Jablonci nad Nisou. Účastnit by se měli zahraniční zástupci např. ze Švýcarska, Německa, Švédska, 

Slovenska a dalších států EE. Připravuje se bohatý doprovodný program, počítá se s pozváním pro 

školní mládež. 

 

Jaromír Michel – navrhuje počkat s úpravou ceny členské známky ČSCH, případně odložit na další 

rok. Na tento dotaz odpověděl předseda ÚVV př. Mgr. Ondřej Matouš, že se nejedná o nějaké 

navýšení, ale zvýšení o míru inface, tak jak to ukládají Stanovy ČSCH, a tento dotaz je možné 

směřovat na VH. 

 

Ing. Josef Blokeš – informoval, že EV 2022 v Polsku byla zrušena ze strany EE, především kvůli 

zárukám v případě nekonání této výstavy. Dále se dotazoval na velký počet našich přihlášených 

posuzovatelů králíků na mezinárodní školení do polské Wroclavi. Poukázal na zbytečně vysoké 

výdaje. Vysvětlení k tomuto bodu podal tajemník ÚOK př. Josef Vilhelm a MVDr. Vlastimil Šimek 

Ph.D. Dále poukázal na nedostatečnou jazykovou vybavenost některých přihlášených účastníků. Dr. 

Šimek uvedl, že ing. Blokešem zmíněné informace o financování a organizaci mezinárodního školení 

posuzovatelů králíků ve Wroclawi nejsou pravdivé a zřejmě pramení z nedostatečné účasti ing. 

Blokeše na schůzích ÚOK, neboť tam se celá organizace této akce pravidelně diskutovala. Předseda 

ÚOK informoval, že dle nových pravidel pro posuzování, máme nyní asi 12 posuzovatelů s platným 

certifikátem tzv. evropského posuzovatele králíků. 

 

Jaroslav Luňák – delegát OO ČSCH Rychnov nad Kněžnou a člen KCHMPK, kvitoval rozhodnutí 

ve věci registrace kuních králíků. 

 

Rostislav Valeš – Klub chovatelů anglických strakáčů se dotazoval, zda by nešlo urychlit 

elektronickou registraci králíků. Jako příklad uvedl fungování registrace králíků na Slovensku, kde 

registrátoři dostali počítačové vybavení a tetovací kleště z dotačního titulu. Na dotaz odpověděl 

předseda dr. Martinec, který zdůraznil, že vše je potřeba důkladně nachystat a případně elektronickou 

registraci spustit na začátku příštího registračního roku. Nedoporučuje jakýkoliv přechod uprostřed 

chovatelské sezóny. Je více možností, jak využít výpočetní techniku. Vše bude probráno na odloženém 

setkání s registrátory OO a klubů v podzimních měsících. 

 

Jiří Kubíček – delegát OO ČSCH Přerov a Klubu chovatelů českých černopesíkatých králíků se 

dotazuje na posuzování lalůčků u malých plemen králíků dle evropského vzorníku plemen králíků a 

posuzování u nás. Na tuto problematiku odpovídá předseda standardové komise a autor vzorníku př. 

MVDr. Vlastimil Šimek, Ph.D. Vše je uvedeno - platí Vzorník plemen králíků 2020. 

 

 

Josef Vilhelm – Ve svém příspěvku vystoupil z pozice předsedy ÚOK chovatelů drůbeže. Je velmi 

dobře, že se podařilo zakotvit výstavu mladé drůbeže jako součást CVMK. V tuto chvíli se dá říci, že 

má již své pevné místo ve výstavním kalendáři. Díky společné výstavě se tato stává pestřejší a pro 

návštěvníky přitažlivější. Některé zkušenosti a poznatky ÚOK chovatelů králíků je možné využít i 

v drůbežářské sekci. Informoval o přechodu na nový způsob hodnocení drůbeže s platností od počátku 



letošního roku 2022, změna Směrnice pro kontrolované chovy. Novinkou na CV bylo vyhodnocování 

kolekcí drůbeže a udělování titulu Mistr ČR i pro chovatele drůbeže. Poukázal na malý počet 

posuzovatelů drůbeže, a vyzval delegáty informovat případné zájemce o možném adeptování na 

posuzovatele drůbeže. Dále informoval o vystavených fakturách za registraci králíků za rok 2021. 

 

MVDr. Miloslav Martinec, Ph.D. – informoval o žádosti ÚKPMCH o společné oddělené výstavní 

expozici MCH na CV. Přečetl celou žádost s patřičným odůvodněním. Poprosil delegáty o vyjádření. 

Př. MVDr. Vlastimil Šimek, Ph.D., a Ing. Pavel Řídký toto jednoznačně doporučují. Př. Lubomír 

Kesner – člen ÚVV ČSCH a hlavní garant CV v Lysé nad Labem nastínil problémy s uspořádáním 

samostatné expozice. Je to daleko náročnější na stavbu klecí. Je potřeba se dívat i na prodej zvířat 

z expozice mladých chovatelů. Nedoporučuje samostatnou expozici. Př. dr. Šimek poukázal na 

rozhodnutí z loňské konference, kde se přistoupilo na návrh př. Kesnera s tím, že nebude samostatná 

expozice zvířat MCH, ale bude jim v katalogu věnováno samostatné místo. Navzdory slibu př. 

Kesnera na minulé konferenci se tak v praxi na CV Chovatel 2021 nestalo. Předseda ÚVV ČSCH 

doporučuje tuto žádost projednat na jednání zástupců komise s výstavním výborem na samostatném 

jednání. 

 

18.) Usnesení 

 

         MVDr. V. Šimek, Ph.D., přednesl návrh na usnesení. Po krátké diskuzi a doplnění některých 

bodů bylo přistoupeno k hlasování. Předtím byla provedena kontrola počtu mandátů z důvodu toho, že 

několik delegátů z jednání předčasně odešlo. Mandátová komise oznámila, že aktuální stav je 370 

mandátů a jednání je usnášeníschopné. 

Hlasování: pro přijetí bylo 370 mandátů. Usnesení bylo přijato, a je součástí zápisu. 

 

18.) Závěr 

         P. Fasora, který ústřední konferenci králíkářské sekce řídil, poděkoval všem za konstruktivní 

jednání, popřál pevné zdraví, hodně chovatelských úspěchů a šťastnou cestu domů a v 14.30 hodin 

jednání ukončil. 

 

 
 

Usnesení z Ústřední konference delegátů sekce chovatelů králíků 

Datum: 23. 4. 2022 

Místo: Sekretariát ÚVV ČSCH Praha 

Účast z pozvaných delegátů OO (543 mandátů) a chovatelských klubů (účast 25 zástupců 

klubů z 32): přítomni delegáti s 370 mandáty (prezenční listina je uložena u tajemníka komise na 

Sekretariátu ÚVV ČSCH); v době hlasování o usnesení přítomni delegáti s celkem 370 mandáty 

 

Ústřední konference delegátů sekce chovatelů králíků: 

 
a) SCHVALUJE 

- program jednání, 

- zapisovatele jednání Josefa Vilhelma, 

- ověřovatele zápisu: Tomáše Červinku, Stanislava Kulandu, Jiřího Svítila 

- mandátovou komisi ve složení: Jindřicha Šípa, Bc. Adama Hellingera, Ing. Zdeňka 

Koláčka, 

- návrhovou komisi ve složení: MVDr. Vlastimila Šimka, Ph.D., Jiřího Ambrože, 

Oldřicha Lakomého, 

- zprávu předsedy ÚOK CHK o činnosti přednesenou MVDr. Miloslavem Martincem, 

Ph.D., 



- zprávu předsedy Sboru posuzovatelů králíků ČSCH Jiřího Jahody, 

- zprávu o Centrální plemenné knize králíků a veterinární problematice přednesenou 

MVDr. Miloslavem Martincem, Ph.D., 

- zprávu o činnosti chovatelských klubů králíků přednesenou Tomášem Červinkou, 

- zprávu o stavu plemenných chovů králíků přednesenou Petrem Fasorou, 

- zprávu o novošlechtění a regeneračním křížení králíků přednesenou Jindřichem Šípem, 

- zprávu ústředního registrátora králíků ČSCH Jiřího Jahody, 

- zprávu o činnosti mladých chovatelů králíků a zprávu Standardové komise sekce 

přednesenou MVDr. Vlastimilem Šimkem, Ph.D., 

- zprávu o činnosti králíkářské sekce Evropského svazu přednesenou Danou 

Caithamlovou, 

- zprávu kontrolní komise sekce přednesenou Jiřím Andršem, 

- návrh rozpočtu sekce na rok 2023. 

 

 

b) BERE NA VĚDOMÍ 

- rezignaci člena kontrolní komise Pavla Sikory a současně mu vytýká nedostatky 

v registraci králíků 

- příspěvky v diskuzi. 

 

c) VOLÍ 

-     předsedu ÚOK chovatelů králíků MVDr. Miloslava Martince, Ph.D. jako delegáta na 

      valnou hromadu ČSCH, a jako náhradníka MVDr. Vlastimila Šimka, Ph.D. 

 

d) UKLÁDÁ 

- zástupkyni králíkářské sekce ČSCH v Evropském svazu chovatelů (EE) Daně 

Caithamlové oficiálně přednést při zasedání králíkářské sekce EE upozornění na 

smysluplnost činnosti EE, pokud nejsou konány evropské výstavy a pokud nebudou 

respektovány tradice a historické názvy plemen. 

 

Hlasování: 

Pro usnesení: 370 

Proti usnesení: 0 

Zdržel se: 0 

 

Výsledek:  

Usnesení bylo přijato. 

 

 

Za návrhovou komisi: MVDr. Vlastimil Šimek, Ph.D., Jiří Ambrož, Oldřich Lakomý 

 

 

MVDr. Miloslav Martinec, Ph.D., v. r.       Tomáš Červinka, v. r. 

Předseda ÚOK CHK      Místopředseda ÚOK CHK 

 



 

Zapsal: Josef Vilhelm 

Ověřovatelé: Tomáš Červinka, Stanislav Kulanda, Jiří Svítil  

Zápis zaslán k publikaci na webu ČSCH. Usnesení publikováno ve svazovém časopise 

Chovatel 

 


